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  پیش درآمد مذاکرات هسته ای ایران آزادی زندانیان ایران 
و آمریکاست. از قرار معلوم اعلام شده زندانیان آمریکایی در 
ایران در شرف پرواز به دوحه هستند و بخشی از ارزهای ایران به 
یکی از حساب های ایران در قطر واریز خواهد شد. به نظر شاید 
طرفین در انتظار بودند که در ابتدا قضیه تبادل زندانیان انجام 
شود و انتقال پول ها صورت گیرد و در مرحله بعد خبر مذاکرات 
در ارتباط با مسائل هسته ای افشا گردد تا همه متوجه شوند که 
مذاکرات دیگری در پشت پرده درکشور ثالثی در جریان است. 
به نظر عدم اعلام مذاکرات با مبنای هسته ای که ظاهرا بر اساس 
گزارش رویترز چندین بار هم انجام شده به این علت بوده که 
خللی در آزادی زندانیان و انتقال پول های ایران صورت نگیرد. 
اصل قضیه بین ایران و آمریکا پرونده هسته ای ایران است. 
آمریکایی ها کشورهای غربی و متحدان خاورمیانه ای آمریکا 
در ابتدا به دنبال آن بودند که روند رو به جلوی هسته ای ایران 
متوقف شود و مذاکراتی در مرحله بعد صورت گیرد و آژانس 
هم در ایران به فعالیت خود ادامه دهد. اصل قضیه مذاکرات 
هم همین بوده چه در برجام 2015 و چه در مذاکرات نیم بندی 
که همواره در جریان است. این موضوع اصل بوده که روند رشد 
افزون غنی سازی در ایران به زعم غربی ها متوقف شود. تاکنون 
نکته نوشته ای جز موافقت نامه های شفاهی بین طرفین وجود 
نداشته است. به نظر می رسد در مذاکرات آینده با توافق کتبی 
روبه رو خواهیم بود مذاکراتی که چه در چارچوب برجام باشد 
و چه در چارچوب یک توافق فرابرجامی، به هر طریق دیر یا 
زود این مورد مشخص خواهد شد و اصل قضیه نیز توافق برای 
رفع تحریم ایران و کاهش سطح غنی سازی تهران است. شاید 
هم اعلامی که وزرای خارجه شورای همکاری خلیج فارس در 
چند روز قبل داشتند مبنی بر اینکه ما از ایران می خواهیم به 
معیارهای آژانس پایبند باشد نشانه ای است که آنها نیز با غربی ها 
مذاکراتی انجام داده اند و در جریان مذاکرات نمایندگان ایران و 
آمریکا در هتل های جداگانه ای هستند و همکاری ایران را برای 
احیای برجام ضروری می دانند. در هر صورت مواضع طرفین 
نشان می دهد که در طول ماه های گذشته مذاکراتی همواره در 
جریان است و ایران نیز در این مدت در حال تنش زدایی بود یا 
در ارتباط با میدان گازی آرش موضع سختگیرانه ای را نسبت به 
اعراب اعلام کند. تمام این موارد نشان دهنده موضع تنش زدای 
ایران است و از طرف دیگر آمریکایی ها نیز در ارتباط با صدور 
نفت ایران نرمش نشان داده اند و برخی اخبار نشان دهنده آن 
است که صادرات نفت ایران به اوج خود و در حدود 2 میلیون 
بشکه در روز رسیده و روسیه و عربستان هم در این راستا برای 
عدم کاهش قیمت نفت تولید خود را کاهش داده اند. آمریکایی ها 
چندان هم نخواستند در این زمینه کار شکنی کنند و این مورد 
چراغ سبزی در راستای مذاکرات دوحه بوده لذا این امید وجود 
دارد که این مذاکرات با توجه به اینکه هم ایران و هم آمریکا 
موضع نرم تری را در طول ماه های گذشته از خود نشان داده اند 
در آینده به نتایج مثبتی برسد. همه این خبرها حاکی از آن است 
که شاید این خبر درست باشد که مذاکرات هسته ای در دوحه 
در جریان بوده و طرفین امیدوار هستند به نتیجه دلخواهی هم 

دست یابند. 

مذاکراتدرفازهستهای
یادداشت

تغییرنامبرخیشهرها
وروستاهایآذربایجانغربی

وزیر کشور در نامه ای به استاندار آذربایجان 
غربی، تغییر نام برخی عناصر تقسیمات استان 
آذربایجان غربی و تبدیل روستای واحد به نام 
»زولابهیک« را ابلاغ کرد. در نامه احمد وحیدی به 
محمد صادق معتمدیان، مصوبه هیات وزیران در 
خصوص تغییر نام برخی عناصر تقسیماتی استان 
آذربایجان غربی به شرح زیر ابلاغ شد: 1. در بخش 
تخت سلیمان شهرستان تکاب استان آذربایجان 
غربی، نام شهر تازه کند نصرت آباد به »تخت 
سلیمان« تغییر یافت. 2. در دهستان چایباسار 
شرقی بخش مرکزی شهرستان پلدشت استان 
آذربایجان غربی، نام روستای پزی به »پزیک« 
تغییر یافت. ۳. در دهستان چهریق بخش کوهسار 
شهرستان سلماس استان آذربایجان غربی، 
روستاهای زولا و بهیک با یکدیگر ادغام و به عنوان 

روستای »زولابهیک« نام گذاری شد. 

پایبندیبهتوافقامنیتیباایران
»محمدکاظم آل صادق« سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در بغداد ظهر دیروز)دوشنبه( با 
»نیچروان بارزانی« رئیس منطقه کردستان عراق 
دیدار و گفت وگو کرد. رئیس منطقه کردستان 
عراق در دیدار سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
بغداد گفت که اربیل به توافق امنیتی ایران و عراق 
پایبند است. بارزانی با تاکید بر اهمیت روابط با 
جمهوری اسلامی ایران گفت که ایران همسایه ای 
مهم برای منطقه کردستان است. طبق گزارش 
بخش عربی شبکه »رووداو«، در این دیدار دو 
طرف در خصوص راه های تقویت روابط میان ایران 
و منطقه کردستان، توافق امنیتی میان ایران و 
عراق و همچنین روابط اربیل و بغداد و گفت وگو 

برای حل مشکلات دو طرف تبادل نظر کردند. 

تصمیمدربارهمشمولانغایب
ازاختیاراتستادکل

عضو کمیسیون اجتماعی شورای اسلامی گفت: 
طرح هرگونه پیشنهاد برای باز شدن پنجره ای 
برای تعیین تکلیف مشمولان غایب در اختیارات 
ستاد کل نیروهای مسلح است. خلیل بهروزی فر با 
تاکید بر این که »موضوع سربازی و تصمیم گیری 
درباره مشمولان غایب از اختیارات ستاد کل 
نیروهای مسلح است«، گفت: ستاد کل نیروهای 
مسلح شرایط را بررسی می کند و اگر نیاز به سرباز 
وجود داشت، متناسب با یگان و سازمان رزم خود 
عمل می کند. وی اظهار کرد: در مجلس فقط 
موضوع مشوق ها بررسی می شود؛ در همین راستا 
نیز بر اساس آن چه تصمیم گرفتیم و در قوانین 
سنواتی مصوب کردیم، برای سربازان متناسب 
با تحصیلات و وضعیت تاهل و همچنین تعداد 
فرزندان حقوق و مشوق هایی را قائل شدیم. طرح 
هرگونه پیشنهاد برای باز شدن پنجره ای برای 
تعیین تکلیف مشمولان غایب در اختیارات ستاد 

کل نیروهای مسلح است. 

واکنشبهسفراخیر
اسرائیلیهابهریاض

یک حقوقدان به سفر اخیر یک هیات اسرائیلی 
به ریاض واکنش نشان داد. رضا نصری، حقوقدان 
بین المللی، با انتشار پیامی در ایکس نوشت: 
یک هیات دیپلماتیک از وزارت خارجه اسرائیل 
برای شرکت در اجلاس یونسکو عازم عربستان 
است. پروژه ریلی I2U2 هم - که زیرساخت 
یک مشارکت راهبردی بین اسرائیل و عربستان 
را فراهم می کند - کلید خورد. رایزنی سیاسی و 
کمپین رسانه ایِ »عادی سازی« هم جریان دارد. 

نشانه ها حاکی  از جدی شدن موضوع است. 

پشتیبانیازتجهیزات
جایگاههایسوخت

مدیرعامل سازمان صنایع هوایی وزارت 
دفاع گفت: با بومی سازی دانش فنی طراحی و 
تولید مجموعه های CNG در کشور، پشتیبانی 
و نگهداری از تجهیزات این جایگاه ها بدون هیچ 
وقفه ای ادامه دارد. امیر افشین خواجه فرد در 
مراسم امضای موافقت نامه با وزارت نفت که با 
هدف تأمین تجهیزات ۴00 جایگاه CNG به 
امضا رسید با اشاره به اهمیت توسعه جایگاه ها 
بر تأمین سوخت موردنیاز خودروها، گفت: 
قابلیت تأمین تجهیزات جایگاه های CNG در 
کشور با توان و دانش متخصصان وزارت دفاع و 
شرکت های دانش بنیان فراهم شده و موجب 
خوداتکایی کشور در طراحی و تولید تجهیزات 
عرضه گاز طبیعی فشرده )CNG( و پشتیبانی 

از آن ها شده است. 

سرنوشتطرحافزایش
نمایندگانمجلس

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با درخواست 
مسکوت ماندن طرح اصلاح جدول حوزه های 
تعداد  و  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابیه 
نمایندگان آنها به مدت ۶ ماه موافقت کردند. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
روز دوشنبه 20شهریور 1۴02 صحن مجلس 
شورای اسلامی در جریان بررسی تقاضای مسکوت 
ماندن طرح اصلاح جدول حوزه های انتخابیه 
مجلس شورای اسلامی و تعداد نمایندگان آنها، 
با این تقاضا به مدت ۶ ماه موافقت کردند. در 
صورت بررسی و تصویب این طرح ۴0 نفر به 
تعداد نمایندگان مجلس شورای اسلامی، افزوده 

می شود. 

علی اصغر زرگر
کارشناس مسائل بین الملل  

خبــــر
 رئیس قوه قضائیه:   

میخواهیممردماحساسکنندجلویفساد
ومفسدراسدمیکنیم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه وظیفه سنگین و خطیر 
مسئولان و کارکنان دستگاه قضائی را نسبت به شهدا و مردم 
یادآوری کرد و اظهار داشت: ما امروز به معنای واقعی کلمه 
باید دادسِتان مردم، به خصوص مظلومین و محرومین باشیم؛ 
باید در راستای حمایت از مظلومین و محرومین از جایگاه و 
اختیارات قانونی خود بهره بگیریم؛ باید برای صیانت و دفاع از 
حقوق عامه مخصوصاً حقوق محرومین نهایت تلاش را مصروف 
کنیم؛ باید بدون تبعیض و ملاحظه با فساد و مفسد در هر مقام 
و جایگاهی که هست مقابله و مبارزه کنیم؛ البته ضروری است 
توجه داشت که باید با مفسد مقابله کنیم نه اینکه فردِ مفسد 
را اشتباه تشخیص دهیم. حجت الاسلام محسنی اژه ای گفت: 
مردم از ما توقعات بحقی دارند؛ ممکن است نتوانیم در همه ابعاد 
و به صورت جامع و کامل و آنطور که شایسته مردم است چه 
به صورت ایجابی و چه به صورت سلبی، توقعات مردم را برآورده 
کنیم، اما باید در این مسیر نهایت تلاش و کوشش خود را به کار 
ببندیم و به سایر قوا نیز یاری رسانیم؛ مردم از ما بحق توقع دارند 
که با فساد و مفسد و مظاهر مختلف ناهنجاری ها مبارزه کنیم 
و عدالت اجتماعی را تحقق ببخشیم؛ مشاهده برخی مفاسد و 
ناهنجاری های اجتماعی موجب ناراحتی و تکدرخاطر مردم 
می شود و ما در راستای مقابله با این مفاسد و ناهنجاری ها 
وظیفه و مسئولیت داریم. وی افزود: همان طور که قبلا هم بارها 
تاکید کرده ام مسئولان قضائی ذیربط و دادستان های ما باید از 
ظرفیت قوانین موجود در راستای مقابله با ناهنجاری ها نهایت 
استفاده را ببرند و در این راستا از ضابطین مطالبه داشته باشند. 
محسنی اژه ای در ادامه به مبحث مهمِ نوع رفتار با مردم اشاره 
کرد و ابراز داشت: تکریم مردم فقط منحصر به حُسن خلق در 
مواجهه با آن ها نیست؛ اگر چه حتماً یک مسئول قضائی باید در 
مواجهه با مردم، حُسن خلق داشته باشد و در کلام و نوشتارش 
اصل تکریم مردم و ارباب رجوع را مراعات کند، اما موضوع مهم 
دیگر آن است که ما با اهتمام خود در اجرای قانون و مبارزه با 
فساد و ناهنجاری ها، تکریم مردم را در عمل به اثبات برسانیم و 
از این طریق منشاء امیدآفرینی باشیم. رئیس قوه قضائیه تصریح 
کرد: قوه قضائیه قوه ی عمل است؛ ما نمی خواهیم کار شعاری 
و تبلیغاتی کنیم؛ می خواهیم کار امیدآفرین کنیم؛ می خواهیم 
در نتیجه  کار و عمل ما مردم احساس کنند که حامی آن ها 
و بیت المال هستیم و جلوی فساد و مفسد را سد می کنیم. 
محسنی اژه ای یکی دیگر از موارد و مصادیق امیدبخشی به 
مردم را صدور احکام مجازات متناسب در محاکم دانست و گفت: 
احکام مجازاتی که در محاکم صادر می شوند باید با جرم، آثار 
جرم، ضرر و زیان های ناشی از جرم و خسارت هایی که به واسطه 

آن جرم به اعتماد مردم وارد شده است متناسب باشد. 

دیدار  در  رهبری  معظم  مقام 
پرشور هزاران نفر از مردم استان های 
»سیستان و بلوچستان« و »خراسان 
جنوبی«، با قدردانی از همراهی 
و  مومن  مردم  مستمر  و  دیرینه 
این  تسنن  اهل  و  شیعه  علمای 
مناطق، مراقبت و هوشیاری ملت ها 
و مسئولان کشورها را به خصوص در 
دوران تحولات بزرگ جهانی کاملًا 
ضروری خواندند و با اشاره به نقشه 
دشمن برای تحریک نقاط بحران ساز 
تخریب وحدت  گفتند:  ایران  در 
ملی و تضعیف امنیت ملی دو هدف 
اساسی و جدی آنها است، اما ما هم 
در مقابله با دشمن به شدت جدی 
هستیم و اطمینان داریم دشمنان 

ایران عزیز، به شرط مراقبت، بیداری و 
هوشیاری ملت و مسئولان هیچ غلطی 
 .. . نمی توانند بکنند. حضرت آیت ا
خامنه ای در بحث اصلی خود در این 
دیدار، به ضرورت مراقبت کامل و چند 
برابری ملت ها و مسئولان کشورها 
در دوران تحولات بزرگ جهانی 
پرداختند.  ایشان تسلط استعماری 
انگلیس در قرن 1۸ بر مناطق مهمی 
از آسیا از جمله شبه قاره هند و تسلط 
غربی ها بر مناطق وسیعی از غرب 
آسیا بعد از جنگ جهانی اول را نتیجه 
خواب و غفلت ملت ها و دولت های 
افزودند:  و  خواندند  مناطق  این 
بعدها  یاد شده  مناطق  ملت های 
رنج های فراوانی کشیدند تا بتوانند 

از سلطه چپاولگرانه استعمارگران 
رهایی یابند. حضرت آیت ا...خامنه ای 
جهان امروز را هم در آستانه تحول و 
از برخی زوایا در حال تحول دانستند 
و تضعیف قدرت های استعماری و 
برآمدن قدرت های جدید منطقه ای 
و جهانی را دو خصیصه این تحولات 
بزرگ برشمردند ایشان با استناد 
به حرف های برخی منابع غربی، 
شاخص های اقتدار آمریکا از جمله در 
زمینه اقتصاد را در حال تنزل خواندند 
و گفتند: قدرت آمریکا برای تغییر 
دادن دولت ها نیز افول محسوسی 
کرده است. مقام معظم رهبری در 
همین زمینه گفتند: روزگاری آمریکا 
با اعزام یک مامور با یک چمدان پول 
به ایران، کودتای 2۸ مرداد را سازمان 
داد اما امروز در هیچ کشوری، این 
امکان قدرت نمایی را ندارد و به همین 
دلیل به جنگ پرهزینه ترکیبی روی 
آورده اما در این مسیر نیز ناکام مانده 
است. ایشان ناکامی در سوریه و 
فرار ذلت بار از افغانستان را دو نمونه 
مشهود افول قدرت آمریکا خواندند و 
گفتند: بقیه مستکبران نیز به همین 
رویه دچار شده اند همچنان که این 

روزها در کشورهای مختلف آفریقایی 
علیه فرانسه به عنوان استعمارگر 
دیرین این قاره قیام می شود و مردم 
هم از این قیام ها حمایت می کنند. 
بیان کردند:   رهبری  معظم  مقام 
در  می گوییم دشمن  اینکه  البته 
حال ضعیف شدن است به معنی 
ناتوانی او از مکر و نقشه کشی و ضربه 
زدن نیست، بنابراین ما یعنی آحاد 
مردم و مسئولان باید بیدار و مراقب 
.. خامنه ای  . باشیم. حضرت آیت ا
نقشه کشی های آمریکا را منحصر 
به ایران ندانستند و گفتند: آمریکا 
امروز در منطقه، برای عراق، سوریه، 
لبنان، یمن، افغانستان و حتی برای 
کشورهای خلیج فارس که دوستان 
قدیمی و سنتی آن هستند، برنامه 
دارد.  مقام معظم رهبری در تبیین 
معلومات  گفتند:  آمریکا  نقشه 
اطلاعاتی ما نشان می دهد دولت 
آمریکا مجموعه ای برای بحران سازی 
در کشورها از جمله ایران ایجاد کرده 
که مأموریت آن یافتن و تحریک 
نقاطی است که به نظر آنها می تواند 
باعث بحران شود. ایشان افزودند: 
از نظر آنها، تفاوت ها و اختلاف های 
قومی و مذهبی و مسأله جنسیت و زن 
جزو نقاط بحران ساز در ایران است که 
می خواهند با تحریک آنها به کشور 
عزیز ما ضربه وارد کنند، اما شتر در 

خواب بیند پنبه دانه!
ادامه در صفحه 6

دشمن برای بحران آفرینی جدی است

هشدار  رهبر انقلاب: مراقب باشید
   دنیا در آستانه یک تحول است

 مسیر مذاکره را مسدود
نکرده ایم

 معاون سیاسی وزیر خارجه دولت 
سیزدهم گفت: دولت هرگز مسیر 
دیپلماسی، مذاکره و تلاش برای تامین 
منافع ملی از طریق دستیابی به یک 
توافق متوازن را مسدود نکرده است. 
جمهوری اسلامی ایران در صورت 
واقع بینی طرف های مقابل و پرهیز 
از تکرار اشتباه های گذشته،  آنها 
مانعی برای از سرگیری مذاکرات و 
علی  نمی بیند.  توافق  نهایی سازی 
باقری اظهار داشت: سیاست خارجی 
عرصه احساس نیست، بلکه میدان 
باورها، عقلانیت و هوشمندی است. 
توسعه در گرو  و  امنیت  پایداری 
پایبندی به آرمان ها و ارزش هاست. 
کسانی که با پوشش دفاع از ارزش ها 
تلاش می کنند تا مذاکره را ماهیتا 
ضدارزش جلوه دهند، عملا می خواهند 
دست نظام برای تأمین منافع ملی را 

از این ابزار کلیدی و مهم تهی کنند. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: ابعاد مذاکرات 
دوحه بیش ازحد تصور است. تا قبل از خبر اخیر 
رویترز اخبار مذاکرات غیرعلنی و غیرمستقیم 
ایران و آمریکا نهایتا به تبادل زندانیان و آزادسازی 
دارایی های تهران از کره و عراق خلاصه می شد 
اما ظاهرا این مذاکرات ابعاد دیگری هم داشته 
و شاید تبادل دارایی های تهران در برابر آزادی 
گروگان ها فرع ماجرای مذاکرات مخفی بوده 
است. رویترز اخیرا گزارش داده: »هشت منبع 
مطلع ایرانی و دیگر منابع مطلع که در جریان 
مذاکرات بودند به این خبرگزاری گفتند که 
هم زمان با انتقال ۶ میلیارد دلار از پول های آزاد 
شده ایران از بانک های کره جنوبی به قطر تا هفته 
آینده، فرایند هماهنگی برای خروج پنج جاسوس 
آزاد شده از زندان در ایران که اکنون در حبس 
خانگی به سر می برند و بازگشت پنج زندانی ایرانی 
از آمریکا به ایران آغاز خواهد شد. این خبرگزاری 
در ادامه با اشاره به نقش قطر در این مذاکرات 
نوشت: »یک منبع مطلع گفت که دوحه میزبان 
هشت دور مذاکرات غیرمستقیم دیپلمات های 
ایرانی و آمریکایی در هتل های جداگانه بود که 
جلسات اولیه این مذاکرات روی مسئله بغرنج 
هسته ای، سپس روی تبادل زندانیان متمرکز بود. 

 مذاکرات هسته ای؛ چرا در دوحه؟
یک کارشناس روابط بین الملل در پاسخ به 
سوال »آرمان ملی« که چرا تاکنون ابعادی از 
مذاکرات هسته ای در دوحه افشا نشده بود گفت: 
در هر میز مذاکراتی، موارد متعددی مد نظر 
طرفین است و طرفین مذاکرات از مسائل مختلفی 
استفاده می کنند تا بتوانند یکدیگر را مجاب 
کنند. موضوعی مانند مذاکرات هسته ای که از 
حساسیت بالایی برخوردار است ابعاد مختلفی 
مانند موضوعات فنی، سیاسی و حاشیه های 
پرونده روند خیلی معمول و غیر ملموسی در 
مذاکرات ایران و آمریکا نیست. حسن لاسجردی 
در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است تبادل 
زندانیان و در برابر آزاد سازی دارایی های تهران 
پیش درآمدی در ارتباط با ورود طرفین به 

مذاکرات هسته ای باشد گفت: چون مذاکرات 
به صورت محرمانه است و علنی نیست و طرفین 
با توجه به مذاکرات سال های اخیر تلاش دارند 
در مرحله اول به یک توافق مناسب برسند و 
بعد موضوع را علنی کنند لذا بسیاری از مسائل 
منتشر شده در رسانه ها صرفا گمانه زنی است. 
لاسجردی تاکید کرد: البته برخی مواقع می توان 
از روال کاری و تجربه های گذشته استفاده کرد 
و پیش بینی هایی انجام داد اما در حال حاضر 
که ماه هاست بحث مذاکرات در عمان و برخی 
کشورهای منطقه مطرح می شود مهم این است 
که اگر قرار بر مذاکرات هسته ای باشد مقدماتی 
نیاز است تا طرفین در ابتدا به یکدیگر اعتماد کنند 
و قدم های مقدماتی بردارند تا گام نهایی برداشته 
شود. در حال حاضر در غنی سازی تعهداتی که در 
برجام مطرح است از جمله روابط ایران و آژانس و 
سطح غنی سازی، نکات مهمی است که اگر توافق 
شود باید روی این موارد تمرکز گردد و طرفین 
اطلاعات دقیق در این ارتباط بدهند تا بتوان 
چشم اندازی برای پرونده هسته ای تصورکرد. 

ظاهرا فعلا از توافقی بزرگ خبری نیست. 
 طرفین به دنبال توافق کوتاه مدت 

هستند
این کارشناس تاکید کرد: بر اساسا برآوردهای 
کنونی فعلا بعید است که توافق بزرگی صورت 
بگیرد و طرفین توافق موقت و کوتاه مدتی را در 
نظر دارند. وی در پاسخ به این سوال که اگر در 
آینده پالسی از سوی آژانس مبنی بر بسته شدن 
یکی دیگر از پرونده های ایران ارسال شد، می تواند 
نشانه ای برای بازگشت به توافق وین باشد یا خیر 
پاسخ داد: هراقدام مهمی می تواند تاثیراتی در 
پرونده داشته باشد. برای نمونه اگر جمهوری 
اسلامی ایران در بحث غنی سازی توقفی ایجاد 
کند و یا اینکه از سرعت غنی سازی بکاهد، این 
مورد پالسی راهگشاست. فرض کنیم ایران در 
آستانه اجلاس سالانه آژانس حسن نیت از خود 
نشان دهد و برخی اطلاعات از سوی ایران در 
ارتباط با نقاط سه گانه مورد سوال آژانس توسط 

تهران ارائه شود، این موارد می تواند در پرونده 
طولانی مدت ایران اثر گذار باشد اما به نظر در حال 
حاضر ایران با غربی ها همانند آنچه در برجام روی 
داد، توافق نخواهد کرد مگر اینکه توافق کوتاه 
مدتی صورت بگیرد، طرفین همدیگر را بالانس 
کنند و تا به یک تفکر بلند مدت و یا یک قرار 

مقدماتی برای توافقی جامع دست یابند. 
 توافق آینده مبنای برجامی دارد

 حسن لاسجردی در پاسخ به این سوال که آیا با 
توجه به اینکه برخی معتقدند برجام فعلی کارایی 
ندارد طرفین در آینده به سمت برجامی جدید بر 
مبنای برجام فعلی حرکت خواهد کرد گفت: هر 
مذاکره و هر توافق جدیدی حتما بر اساس توافق 
قبلی خواهد بود و نمی توان گفت که توافق قبلی 
کن لم یکن است و باید از آن چشم پوشید و همه 
مذاکرات قبلی و تلاش های دولت های مختلف از 
تروئیکای اروپایی تا چین و روسیه کنار گذاشته 
شود و موضوعات از اول مطرح شود و به قول معرف 
چرخ دوباره اختراع گردد. معمولا از تجربیات 
گذشته استفاده می شود تا فضای آینده طراحی 
شود. غربی ها از نظر خود بنای مناسبی را در 
برجام طراحی کرده بودند و علاقه مند هستند و 
بخشی از آن بنا در مذاکرات باشد اگر چه الان 
روی خوشی از برجام نشان نمی دهند که این 
نوع نگاه از سوی اروپایی ها کاملا تکنیکی است 
اما آنچه مهم است این است که در برجام توافقات 
مناسب مرضی الطرفین حاصل شده که می تواند 
مبنای مذاکرات دور جدید هم باشد. در عین حال 
شاید فضای سیاسی دو طرف اجازه نمی دهد که 
به این موضوع توجه کرده و به سمت یک توافق 
بزرگ حرکت کنند. آقای باقری اخیرا موضوعی را 
در ارتباط با بحث مذاکرات اعلام کرده که افرادی 
که با توافق مشکل دارند و مذاکرات را تخطئه 
می کنند به دنبال آن هستند که چوب لای چرخ 
دولت بگذارند. سخنان ایشان نشان می دهد روند 
دیپلماسی مثبت است و شاید بتوان از سخنان وی 
پیام مناسب و امیدوار کننده ای برداشت کنیم که 

نشان می دهد باید به آینده امیدوار بود. 

 »آرمان ملی« از ابعاد جدید مذاکرات به نقل از رویترز گزارش می دهد

مذاکرات هسته ای در دوحه
  تبادل زندانیان ایرانی و آمریکایی در ایستگاه قطر       حسن لاسجردی: طرفین به دنبال بالانس یکدیگر برای رسیدن به »توافق بزرگند«

 رئیس جمهور: 

   ساخت مجموعه ورزشی در  شأن ایران 
ضرورت دارد

شورای نگهبان تایید 
می کند اما هیات عالی 

نظارت... 

ملاک های ارزیابی 
فرمانداران

 کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا 
اظهار کرد: کار هیات عالی نظارت، 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلان است ما در مجلس شورای 
به  و  می نویسیم  قانون  اسلامی 
تایید شورای نگهبان هم می رسد 
اما هیات عالی نظارت قانون را 
شخم می زند. وظیفه هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص، نظارت 
بر حسن اجراست نه شخم زدن 
قانون. وی افزود: مجلس مصوبه ای 
را می گذراند، شورای نگهبان تأیید 
می کند اما شورای عالی نظارت آن 
را لغو می کند. در مصوباتی مانند 
ایجاد مناطق آزاد جدید، مصوبه 
شفاف سازی، واردات خودرو و تهاتر 
نفت این چندگانگی در رفتار مجمع 
تشخیص و هیأت عالی نظارت را 
می بینیم که یک مصوبه ای را تأیید 
می کند ولی در مرتبه دیگر مصوبه 
مشابه را رد می کند. دلخوش اباتری 
گفت: در مصوبه قیر گفتند که چون 
قاچاق می شود، آن را رد کرده اند و 
سپس از 25 هزار تن به 20 هزار تن 

کاهش دادند. 

 وزیر کشور در نشست استانداران 
برای  استانداران  از  کشور  سراسر 
برگزاری باشکوه مراسم اربعین حسینی 
تقدیر کرد. احمد وحیدی در این نشست 
با اشاره به ضرورت حضور فرمانداران در 
صحنه اجتماعی، »مردمی و در کنار 
مردم بودن« را از ویژگی های اصلی 
فرمانداران دولت سیزدهم دانست و 
تاکید کرد: این ویژگی یکی از ملاک های 
ارزیابی فرمانداران در دولت سیزدهم 
خواهد بود. در این نشست همچنین 
تفاهم نامه ای بین وزارت کشور و بنیاد 
ایران شناسی به امضا رسید. هدف از 
این تفاهم نامه که به امضای احمد 
وحیدی وزیر کشور و محمدحسین 
رجبی دوانی رئیس بنیاد ایران شناسی 
رسید، هماهنگی بیشتر با استانداران 
برای فعال کردن ظرفیت های استانی به 
منظور ایجاد شعب استانی ایران شناسی 
است. وزیر کشور همچنین، استانداران را 
به همکاری با این بنیاد برای ایجاد دفاتر 

ایران شناسی مکلف کرد. 

مراسم  در  رئیس جمهور  ملی:  آرمان   
»تجلیل از قهرمانان مدال آور ورزش کشور« 
با بیان این که »برای همه قهرمانان و نام آوران 
نام امام علی)ع( الهام بخش است«، اظهار کرد: 
این که چگونه امام علی)ع( از ایمان، ارزش ها، 
انسانیت و حق دفاع می کند؛ امروز به اهتزاز 
درآوردن پرچم ایران در جهان به اهتزاز درآوردن 
پرچم حق خواهی و عدالت طلبی است. این نظام 
امروز خار چشم سلطه طلبان و مستکبران عالم 
است. سیدابراهیم رئیسی گفت: موضوع ورزش 
بسیار مهم است و امری است که باید همواره به 
آن تأکید کرد؛ چراکه حفظ هویت و همبستگی 
اجتماعی و ایجاد امید و نشاط در جامعه را پدید 
می آورد. باید برای گسترش ورزش همگانی 
تلاش کرد. رئیسی ادامه داد: بانوان هم برای 
ورزش ایران و هم در حوزه های فرهنگی، علمی 
و اجتماعی افتخارات فراوان آفریدند. باید موانع 
ورزش بانوان برچیده شود و بیش از این به 
ورزش بانوان بها داده شود. تجهیزات ورزشی 
نیز باید در همه ابعاد تامین شود و در اختیار 
ورزشکاران قرار گیرد. رئیس جمهور گفت: همه 

مزایایی که برای ورزشکاران المپیکی وجود 
دارد باید برای ورزشکاران پارالمپیکی ما هم 
وجود داشته باشد و این به تحقق عدالت در 
ورزش کشور کمک می کند. من با این موضوع 
بسیار موافق و همراهم و بر تحقق آن تاکید 
دارم. رئیس دولت سیزدهم با تاکید بر تقویت 
روحیه اخلاق پهلوانی در ورزش کشور، اظهار 
کرد: پهلوانی و جوانمردی که غلامرضا تختی 
را برای ما به عنوان الگو مطرح کرده است به 
تقویت این فتوت و جوانمردی در ورزش توجه 
دارد. موضوع توجه به اخلاق چه در ورزش 
و چه در سایر ابعاد زندگی اجتماعی اهمیت 
دارد. وی با تاکید بر ضرورت تسهیل مقررات 
ورزش، تصریح کرد: در کنار تسهیل مقررات 
ورزش باید به اقتصاد ورزش هم توجه داشت 
و اجازه نداد اقتصاد ورزش به دست جریان 
سوداگری و دلالی بیفتد. نباید به اقتصاد ورزش 
بی توجه بود. رئیسی یادآور شد: در حوزه هایی 
که می توان برای به روزرسانی تسهیلات ورزشی 
از امکانات دانش بنیان ها استفاده کرد، باید به 
این امر توجه ویژه داشته باشیم و از ظرفیت 

دانش بنیان ها برای تأمین نیازها استفاده کنیم. 
رئیس جمهور با بیان این که »در دو سال گذشته 
نزدیک به 2 هزار پروژه نیمه تمام ورزشی به 
نتیجه رسیده است«، تأکید کرد: بقیه این 
پروژه ها هم باید در سال های پیش رو به نتیجه 
برسد. ما صرفا به دنبال کلنگ زنی پروژه تازه 
ورزشی نیستیم هرچند لازم است یک مجموعه 
ورزشی در همین تهران وجود داشته باشد 
که در شان جایگاه ورزش ایران باشد و میزبان 
مهمانان خارجی ما شود. رئیس دولت سیزدهم 
تصریح کرد: من به شکل گیری چنین مجموعه 
ورزشی در تهران هرچند هزینه فراوان هم 
داشته باشد تاکید دارم و با آن موافقم. این 
کار را آقای کیومرث هاشمی و آقای منظور 
پیگیری کنند. ضرورت دارد که چنین مجموعه 
ورزشی در تهران وجود داشته باشد. در کنار 
این کار باید کار پروژه های نیمه تمام ورزشی 
هم تکمیل شود. وی با اشاره به ضرورت رفع 
مشکلات بیمه و شرایط شغلی و معیشتی 
پیشکسوتان ورزش و قهرمانان ورزشی، اظهار 
کرد: توجه به رفع این مشکلات برای ما بسیار 
اهمیت دارد چرا که قهرمانان ما را به ادامه مسیر 
قهرمانی امیدوار می کند. به ویژه باید به شرایط 
معیشتی پیشکسوتان هم توجه داشت تا آینده 
و چشم انداز قدم برداشتن در راه قهرمانی و 

ورزشکاری برای جوانان ما روشن باشد. 


